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'When;the Cehtral Intelligence Agency forwarded

to the Warren Commission a copy of Duran's signed state-
ment. It read as follows:

<. .she remembered...(that Lee Harvey Oswald)
-was the name of an American who had come
to the Cuban Consulate to obtain a visa to
~travel to Cuba in transit to Russia, the
latter part of September or the early part of
October of this year, and in support of his
~application had shown his passport, in which
it was noted that he had lived in that country
for a period of three years; HWs labor card
from the same country written in the Russian {
-language; and letters in that same language.
He had presented evidence that he was married
to a Russian woman, and also that he was ap-
parently the leader of an organization in the
city of New Orleans called "Fair ***(Play) for
Cuba," claiming that he should be accepted as
a "friend" of the Cuban Revolution. According-
ly, the declarant, complying with her duties,
took down all of the information and completed
the appropriate application form; and the
declarant, admittedly exceeding her responsi-
bilities, informally telephoned the Russian con-
sulate, with the intention of doing what she
could to facilitate issuance of the Russia visa
to Lee Harvey Oswald. However, they told her .
that there would be a delay of about four months
-in processing the case, which annoyed the appli-
cant since, according to his statement, he was
- in a great hurry to obtain visas that would
. enable him to travel to Russia, insisting ‘on
~his right to do so.in view of his background
~ .and his ‘loyalty and his activities in behalf of
- --the Cuban movement. The declarant ‘was unable '
‘to recall accurately whether or not the appli-
cant told her he was ‘a member of the Communist -
~Party, but he did say that his wife***was then

- .,.in’New York City, and would follow him,***
;w7 (Senora Duran stated) that when Oswald -under-— <
.. stood that it was not possible to give him a = ‘
‘7 Cuban visa without his first having obtained
-~ the Russian visa,***he became very excited or
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angry, and accordingly, the affiant called’
Consul Ascue (sic),*** (who) came, out and
began a heated discussion in English with
Oswald, that concluded by Ascue telling him
that "if it were up to him, he would not
give him the visa," and "a person of his
type was harming the Cuban Revolution rather
than helping it," it being understood that
‘in their conversation they were talking about
the Russian Socialist Revolution and not the
Cuban. Oswald maintained that he had two rea-
- sons for requesting that his visa be issued
promptly, and they were: one, that his tourist
permit in Mexico was about to expire; and .
~the other, that he had to get to Russia as f
quickly as possible. Despite her annoyance, ‘
the declarant gave Oswald a paper***in which
she put down her name, "Silvia Duran," and
the number of the telephone at the consulate,
which is "11-28-47" and the visa application
- Was processed anyway. It was sent to the
Ministry of (Foreign) Relations of Cuba; from
- which a routine reply was received some fif-
teen to thirty days later, approving the visa,
~but on the condition that the Russian visa
be obtained first, although she does not re-
- call whether or not Oswald leter telephoned
“her at the Consulate number that she gave
] L2 : . S : .
The Central Intelligence Agency had relied on

Duran‘s'stdtements‘but had delted Duran's description
o _ o A o o
-of Oswald as blonde and short. g ) It had alsdo

| . excised-Duran's statement, "The only aid she could give

_.st5133w&sfédyi$ing that h§jsee the ‘Soviet ‘Consul, and

calling the person in charge.of ‘that office" which
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The Warren Commission Staff was not conpletely.
satisified with Ms. Duran's ten page signed statement

obtained by the Mexican authorities. W, David Slawson

wrote:

We then discussed ... the problem of (inter-
viewing) Silvia Duran. We pointed out that
-our only interest in witnesses (in Mexico)
other than Duran was to get their formal testi-.
mony for authentication purposes....This was
~not true of Duran, however, because she had
been interviewed only by the Mexican police

and we considered that interview inadequate.

(I should point out that we do not consider {
it totally inadequate, however. It is only

on details such as Oswald's physical appearance,

- side comments or remarks he may have made, etc., -
that we would like to interrogate Mrs. Duran
further. on the essential point of whether
Or not his contacts with the Embassy consisted
of anything other than an attempt to travel
to Cuban, Silvia Duran's knowledge has probably
been exhausted.) ¥ 7¢¥
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ln—the—origimal,) The Warren Commission staff's attempts
' -0 ?

to interview Ms. Duran never succeeded. (Memerrsrmiwm—or

. . 2 - 2 . » Py L ol Tl N L 1 fals
 threRecors e S o G B 3 G Dt TR T DTt —-Gdawaon |,

E .§r?ﬁfﬁﬂfjf_Ms!@Dgraanas"not interviewed by Americans

until i97é;:ﬁhéﬁf£wo répor£ers‘from'the-Washihgton Post. -
AR T P A -t T

ed her,

”. .):iOh“Juhef6/'1978,jr¢§p¢3entatiVes:[f

' “AésaSéiha£ionsfinter-“ﬂ

S

"VieWed'Ms.fDuranfin‘México City.




"fitrggi

i VI. Iﬁfofﬁatiohwnot available at the time of the
' ' Warren Commlss n IN\/ZS‘\"\Q;P«'&‘\ON

. . Tie ( >
A, Silvia Buran @ (NEg Duvm\)

1. House Select Committee on Assassinations‘6/6/78

Interview of Silvia Tirado

-.. ot .

Ms, Tlrado @guran dlvorced Horatio Duran in 1968) -

was never questloned by Amerlcan officials in 1963. Thus,
}the Committee establlshed contact with the Mex1can go-
vernment and requested that the Mexican government make

2t
Silvia Trlado>avallable for an interview. el ert e A

_ie-HE!*B&ﬂﬁgnﬂQr“mCTtr e FL e ) e —) {

The Mexican government complied on 6/6/78. Ms. Tirado

told the House Select Committee on Assassinations the

follow1ng.

Lee Harvey Oswald visjted the Cuban Con-

§§ sulate threée times on September 27, 1963, not
Eg twice as the Warren Commission previously re-

.,-)IL , ‘ : B ‘
\ X ' o

”i;ihowed her some documents, then, left to ob-

N a1n photographs needed for hlS appllcatlon
N ' Y




”the;r members with the Cuban”CommunistrParty

A
N2

Cswald retarned at approximitely.l:OO,
‘ 1

p.m. with four photographs. ( o Glammpamiimmmelideiosah

Ms. Tirado typed the application in dupli-

cate, stapled a picture on’top of each and
- 7L

 |had Oswald sign each in her presence. it

Pr=52F==3= ) As identification, Oswald showed

her documents he had brought: his Russian

labor card, marriage certificate with the

name of his Russian wife, his American Com-

munist Party membership card and his "Fair
1.7

Play for Cuba" membership card. (IBTd"-—p-5844

Ms. Tirado found Lee Harvey Oswald's be-
havior suspicious because normally a Communist
traveled only with his passport as belonging

to the Communist Party was illegal in Mexico
¥ NY : o

in 1963, (Hoite—pr—533a.)

There was a procedure whereby the American

Communlst Party would arrange visa matters Ffor
7§
X

) The Amerlcan would then

come to'MeXLCo, VlSlt the Cuban Consulate, and

_ o e
recelve hls Vlsa 1mmed1ately. (lDLu., g a2t SC N N

N ~When Tlrado asked Oswald why he did not have

the Amerlcan Communlst Party alrange hlS trlp

X
to Cuba, he stdted that he had not had the tlme

Tl e

(‘-JUJ.u., . RQ") )
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. After explaining to Oswald that he had to ac-
quire a Russian visa before he could receive a Cuban
visa, Tirado jotted her name and business phone number

on a piece of paper and gave it to Oswald who then left
w 2T

to get his Russian visa. (e G e, ) i

Oswald returned to the Cuban Consulate between

5:00 p.m. and 6:00 p.m., which was after normal working
1L -

hours( 310:00 to 2:00 p.m.¥ +ibidwv-pv-648n) The guard

called Tlrado,statlng that someone who did not speak
")'-‘4 »*
Spanish was at the gate 1nquiring about a visa. fIbidvy

P, ) | AS routihe procedure,lshe/asked the guard
’ AT

-to escort the individual to her office. (T, )

T,
Oswald told her that he had acquired a ‘Russian visa.

(L lietimpeepemiedend . ) Since he did not produce it when askeq/

M7, v -~

'she called tHéRuSSLan Consulate. (Foidepr5t%.) The _ :

Consul told Duran that Oswald had been to the Consulate

requestlng a visa and had been told that the reply would
JLY o

take approximately four months. ﬁﬁzﬂ?-ﬁﬁzﬁﬂﬁb When‘

she relayed the message to Oswald, he got very excited,

;;1ns’st"g that as a person who had- been in jail because

229

z'7ﬁfof the Cuban Revolutlon he should receive a visa. tFoidwy

‘:apr—ﬁ#t‘f' Oswald stated that he could not wait that long

730 -

"?”because hlS Mex1can visa explred in three days. —Ibidm ,

: sz&!E) At thls p01nt Ms. Tlrado 1nformed Consung/
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73! ,
Eusebio Azcue of the situation. S S )

Azcue had been in his private office which he shared

with his upcomlng replacement, Alfredo Mirabal 1y%§béd1,

fﬁi‘lﬁn) Azcﬁe politely explained the requisites for an

intransit visa to Oswéld:”36Hmhkrrﬁu~£iiq-i64.) When

he noticed that Oswald was a stubborn man he ﬁold Os-

wald that he was obviously not a friend of the Cuban

revolutionﬁfbecause he would otherwise understand that

cuba had to be extremely careful with the people it al-

lowed in the country.qsiibédTT—pw—ﬁédm) Azcue and Oswald
%Y

yelled at each other. (FStar7=pT=33%:) Then Azcue went

136
to the door, opened it and asked Oswald to leave. {Fbdd.,

94—554 ) Oswald did not revisit or telephone the Consu-

727
late., (FordTT 7P 554=) Ms. Tirado described Lee Harvey
SPARSE

Oswald as approximately flve feet six, with¥blonde hair,

T inm

’
mu., 1240 50.)

2. CIA information not available at t@e time of
the Warren Commission investigation.
a.[LIRING/3]allegation.

"In 1967 a report £hat Silvia Buran had had

intimate relations with Lee Harvey Oswald came to the

attention of the Central Intelligence Agency's Mexico

City Station. ?&am-up—ﬁmmmr}mﬂu
fLJHENG#%%?Muy—e6~—%9ﬁiw' The source,[LIRING/S,

th9—ei%-raéed-exéﬁeae&y—re%tabée) stated that he had recenth{]

T
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I [:' w Ll:i‘ é.-——- [
'ﬁ*w ' received a call from Silvia Duran. éé;gelephone-tgp;onJ

‘bu"\"' cGHf
r .(LIRING/B'S;It;elephoneIconfirmed that the eedl had been
' [ R 1 o ?¢ ’
*{ t4ma&§. (Lt ) [LIRING/3 reported that he]had visited
4 o S : 4L
+ Silvia to renew acquaintances. iy ) During the visit,
' ‘ S
" Duran told[LIRING/3]that sheéhgaﬁmet Lee Harvey Oswald

at the Cuban Consulate when he applied for a visa and

243 D
had dated him on several occasions. «p@et= ) Duran
. O iy el :
admitted that she had intimate relations with Oswald)

7vY
but insisted that she had no idea of his plans.*ﬂuax&h)

In addition, Duran told[LIRING/3]that when the news of
the assassination became public knowledgé, the Mexican
government arrested her and during the interrogation

beat her until she admitted that she had had an affair

T4 “« TV
with -Lee Harvey Oswald. (&) [Rowton (BERENGIg

caaeﬂaééﬁeer*s-pseudenym)]counseled LIRING/3 against
ahy further contact with Duran because the Cubans or
the Mexican police might become suspicious of him?r‘7q7
[Bisr.)  There is no indication in[Rowton's]report as
to why contact‘with Silvia Duran would makgathe Mexican
lﬁblice suspicious[of the agent.) The report also notes
that Ms, Duran.says that she has not had contact with

’ W ¥ (e, )
the Cubans since the time of the assassination./ There
is no indication in the report as to why[LIRING/B’s ]
contact with Duran would.make the Cubans suspicious.

The CIA Mexico City Station reported this information

to Headquarters:

First that Silvia Duran had sexual intercourse

”
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with Lee Harvey Oswald on several occasions
when the latter was in Mexico is probably
new, but adds little to the Oswald case.
Second the Mexican police did not report
the extent of the Duran-Oswald relationship-
to this Station. ¥ 747

’ﬁﬁ&m?;?2??37-5%e##ﬁﬂ.)Vr;his was not the first report
of such a relationship between Oswald and Duran. Elena

-, "\A.A-i . .
Garrof{reported the same information to Charles Thomas

w * 25
in 1965. iittumtrermiammpmiiimGemireio . ) m:&

o tes: "Why didn't Mexi police give us
¥ Ry Mopd Raced 'E% Y P 9’

=pip
all info?" RE=F2EITEMLTY 1xu.—€-3_'3.§

That the Mexii?n government did not disclose all the
i A
information in‘ﬁﬁefﬁ-possession to

J;/EE§§§§;§aises one of two possibilities:

1) the Mexican government did not want to disclose that
L '

' anly i ' . . . .
one of @Egip cditizens had had intimate relations with

AMLEC RN Au-i—kam‘\" s

the assassin of John Kennedy; or
: ..
2) Silvia Duran was a Mexican penetration agent in the

Cuban Consulate and the Mexican government was protecting

. i e . . .
/#g~cépe1rypnformant by minimizing her relationship with-

vausp s , 4
/,.),,/».'/ ) f""'!_g: LA

; .L / . . BEN o
% ¥ Oswald. o X ek e g it A
Ry L - . /g ] -

; _W.,:',"} 2)\.,0/ ‘f’i WL /' /?ixﬁ\; f 2F ¢

b. The possibility that Silvia Duran was an
agent for either American, Mexican or Cuban
Intelligence.

Since the publication of the Warren Commission

© Report in September 1964, critics have written about

the possibility that Silvia Duran was an intelligence
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agent@fgor either the Americans, Mexicans or Cubans.

ASSLY on Sourcs
(1) was Silvia Duran an agent, Vfor Mexican or

>
American intelligencege- *

In an effort to resolve this questionjthe House

o RssassiVations
Select CommltteevreVLewed the United States investigative
W
agencies' files on Silvia Duran. The Committee found

no evidence in this file review that Silvia Duran was
either an American or Mexican intelligence agent.
In addition, the Committee has interviewed most
of the Mexico City Station employees about théfpossibility.
Only David Phillips, Chief of Covert Action and thi‘yﬁﬁgfiﬁiﬁyﬂb
Cuban Section in the Mexico Clty Station in 1963, con51-\”#
Sr soUR.CL

dered that Duran was possibly an agent¥ Mr. Phlllips

stated that "at one time the e?ency pitched almost

everyone at the Cuban Embassy," (PiriTttpeemrrerotew,

v

S-Sl e . 8 "Bééehe&“~&e—a—#ecm—useé—by—the-eiﬁ—to
& 3 ] [] [ ‘ B
deaLgnate-an-ahtampb—ée—reeruzé—aa—end&v&du Mr.

Phillips stated that he had first heard @g@ﬂsuran s
1212
X

- name from the[:elephone 1nterepeg:]transcripts. el )

But Mr. Phillips asserted that the CIA had no interest
in Ms£<Duran because "She wasn't friendly with anyone."
=¥
(Ibid.) Mr. Phillips had previously mentioned the CIA
Mexico City Station's interest in recr%iting a former
Cuban Ambassador to Mexico named Egchuga Mr. Phillips
was shown a memorandum written by W. David Slawson of
o
the Warren Commission Staff regardlng\h;s trip to Mexich

-y WR—&KCN

Comms sromd
S+AFRF
mg.

o N L et
B ahaise
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which said:

Mr. Scott'§(Chief of the CIA Station in Mexico
City) narrative disclosed that the CIA's action
immediately after the assassination consisted
basically of alerting all its confidential
sources of information throughout Mexico to
immediately channel all information into

their headquarters, and of compiling as
complete dossiers as possible on Oswlad and
everyone else throughout Mexico who at that
time the CIA knew had had some contact with
Oswald..,, This meant especially Silvia Duran,

who because she had previously been having an
affair with I&chuga, the former Cuban Ambassador
£to Mexico and presently the Cuban representative
at the United Nations, had previously been of"
substantial interest to the CIA. . .. # 7s¢

N e S T O, 7 227 D i e derart T )
Mr. Phillips. was surprised by this agd stated that

’ 75 +
"No one let me in on this operation.™" Pt

A SR G B e, ) Bt M. Phillips added that
he doubted that Duran would have been pitched because
the'St§tion could not identify any of her weaknesses.

The Committee staff members then told Mr. Phillips
oot Lo wj‘ Pttt

about the reporting on filer%?eﬂt MSQQPuE?ntﬁrom[oneu}&,
pime T o o T e 128 W L ;
o 1 s ST S Y L l.-\:‘--" L aa el g £ e
»Of the Station's penetration agents, LITAMIL/9Jat the y> S
oot e s ot e BT A A BT . e s st

‘\xhgwgggggwgggé§§ymwwkt one pointILITAMIL/QIh@d reported

L s e 4

[to his case officer]that all that would have‘ié be
done to recruit Ms. Duran.xﬁs to get a blonde, blue-
eyed American in bed with her. ( | )
With this, Mr. Phillips said that it did indeed sound as

if[the Station had targeted Ms. Duran for recruitment,

that the Station's interest had been substantial/and that]

b
oS
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3
the weaknesses ang Means had been identifieqd. Fhriededeiue

In:eﬁvéewr-8¢3¢18*_9-au) Mr, Phillips pointed out,

however, that because purap had been taigited did not
nNecessarily mean that she hag been pitched.<rhﬂahid
In addition, he Stated that he had never heafd that
Duran hag been pitch2d. »m)

Mr, Phillips dig State that he woulg expect that

Ms. Duran'sg file at the CIA would be "very thick" because

of all the[gélephone Entercepggfthat concerned her ang
4 B _ ~.']Lf‘*

should Predate the assassination, e, ) Mr. Phillips

201 file was small and Containedg only a few pre—aésassi—

-7;7,(&&

nation documentsg rThis is in fact'the case of the
]

&
Headquartersg 201 file. 4Céﬁe—1mmmﬁﬂ3ﬂ) This Cngittee
7

has asked the CIA to make Ms. Duran's Mexican "pv (person-
N,
ality) file available for review, The CiIa informed the

Committee that there was no "pw file available on Ms,
~To :

1
Duran. [a ' LS—Romavailbate—ip

i
@.,,enj . :q"?""z-é

EIwe—gee ooy )

P £y p

sl LRI ity &
FACHRRS

(Ad&—eiﬁ-ﬁeepcnseﬂﬁ

Another cIA employee, Who worked on

an "Oswalg Task Force™ in late September or early October
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YR LI
\ CIA or the Mex1cans. éﬁf‘ could not recall

ﬁﬁ{ may have been a source of information for either(the
-

) why he spec1f1cally had this recollectlon but thought

th%F it was due to something he had seen in Oswald's
;"77;* . :

i

f file. He said that it may have been[the Agency' s‘]

W-attempts to protect Ms. Duran after the assa551natign
and the heavy cable traffic that those attempts genéra—
.ted'that led him to his inference that she was a source

773
of information for eitherzthe Agency or the Mexicans ]

(pv-b"}‘

) ¥ A
talf/“ﬂ wv e auk 'QL iared 5 "

Desp1te[LIRING/3‘ }m&rng*wa%aeémeﬁf | Ms. Duran[?y

R s R o i sy a0y e ang o st 1S

h&evcasg“vt&hmn”]Mr. Phllllps statements, and Mr.

%azy recollectlons, the Committee can not

deflnltely resolve whether Silvia Duran was a Mexican

Oor American intelligence agent or source.

”

(2) was Silvia Duran a Cuban intelligenée
k agent?
1

In an effort to resolve this questioq/the HSCA
;e&iewed thsﬂPnited States investigative agencies' files
on Silvia Duran., The Committee found no evidence in the
files that would indicate that Ms. Duran was associated
with Cuban intelligence.

In addition, the HSCA 1nterv1ewed most of the
Mexico City Statlon employees about the possiblity that
Duran worked for Cuban intelligence. Only Barney Hidalgo,
@ CIA officer who travelled to Mexico City in 1963,

: 118
considered the pPossibility to be likely. Mr,. Hidalgo,
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‘nbt professing) to remember all the details, stated that
~ 77

he thought that Duran was a Cuban intelligence agent.,

43&&3&g%ﬂ%:szﬁwmm1, Bl gl | Hidalgo said;

At the time when this contact told me

of Silvia Duran I tieq the two together,
vyes, sir. I don't know, how at that time
it was obvious to me .as an intelligence
agent that there was Some connection there
but it was of no interest whatsoever to me,
I do remember that when I next saw this
contact of mine I mentioned the fact to
him and let him‘$roceed to do whatever he
wanted to., * 77 -

(Foter)  Mr. Hidalgo further stated that he never resolved
727% - :

the issue. '(i&éd:::;w-én)

With no corroborating evidence for Mr.“Hidalgo‘s
memory, the Committee must conclude that Silvia Duran
was probably never employed by Cuban intelligence,

B. The Cubans. ..
1. Eusebio Azecue Lopez.

‘When Lee Harvey‘Oswald allegedly visited the Cuban
Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a Cﬁbanlﬁitgizen,~was
. : o

279
the Cuban Consul. Because he had diplomatic immunity,

the Cuban government had never been asked to make him
7%e '

avdilable for questioning;#'(ﬁtcﬂEzh-avc%e&“frem~ﬂeﬁ¢¢a-to
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hot/professing) to remember all the details, stated that
- 776

he thought that Duran was a Cuban intelligence agent,

4Hﬁﬁﬁ&9Gﬂ%Esziwanyf-eﬁlnﬁaﬁ*—ﬁv-ééi) Hidalgo said:

At the time when this contact told me

of Silvia Duran I tied the two together,
yes, sir. I don't know, how at that time
it was obvious to me as an intelligence
agent that there was some connection there
but it was of no interest whatsoever to me,
I do remember that when I next saw this
contact of mine I mentioned the fact to
him and let him‘groceed to do whatever he
wanted to, * 7

(Frdr)  Mr. Hidalgo further stated that he never resolved
778 ‘ -

the issue, - P
With no corroborating evidence for Mr. Hidalgo's
memory, the Committee must conclude that Silvia Duran
was probably never employed by Cuban intelligence.
B.lThe.Cubans. o
1. Eusebio Azcue Lopez.
thenvLee Harvey Oswald allegedly visited the Cuban
Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a Cubanlﬁitgizen, was
: 279 NS

the Cuban Consul. Because he had diplomatic immunity,

the Cuban government had never been asked to make him
7%°

avdilable for questioningﬁ“t(ﬁzcuE1b-ave%ﬁ&“fevm~Meﬂéeu-to

”
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The Americans remained together theée entire evening
g7 R
and did not dance’ _ When Elena tried to speak with the:

Americans, she was "shifted" to another room by one of
x Ko<

her cousins. (¥sid®T) The memo does not state whether
Elena had mentioned which cousin had not allowed her
to speak to the Americans.@8/0ne of Elena's cousins

told her at the time that (he or she) did not know

hY

who the Americans were except that Silvia Duran (an

employee of the Cuban Embassy and the wife of Horatio

gOﬂ F"f,

Duran), had brought them to the party.
The day after the party, Elena and Deba saw the

three Americans on the Insurgentes, a main aVenue in
gl() R
Mexico City. (M™id+} The Garros claimed that they had

recognized Oswald's photograph when 1t was published

‘[N

after the assassination. §Fpids) Silvia Duran's ar-

rest "underlined the Garros' certainty" that the man had

ql A _— ___.>
been Lee Harvey Oswald. Forié.) -

- g2
}

The source of the memozwas a/ﬁlt 1ng Central In- |
— B N

Nty

/telllgence Agency asset]%nown by ‘the cryptonyﬁ

hom the Commlttee 1dent1f1ed as June Cobb Sharp whlle

TTREIVIELOVO
‘rece¢x;#§ Bflle Accordlng to Elena, Ms.

Cobb was . sent to her house shortly after the assassina- .

tion for a few days, by a mutual frlend a Costa Rlcan
: i '
wrlter ‘named Eunice Odioc. (@&
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— \\2/1/ —_
B2 ¥ = fandeid-B+ )  Ms. Garro asserted
that whlle at her house, Ms. Cobb expressed 1nterest '

%1 '

in the hennedy assassination. (#¥@me) One n1gh9 Elenafs

>51ster Deba, who was visiting, got drunk and told the -
gt

whole story (Heasl,, ) Claiming to be a CIA agent, Cobb

suggested that Elena and Deba go to Texas to tell their
gl

' ~" story. (Lees#.) Elena stated that when Cobb's suggestion

was rejected Cobb stated that she would arrange a meet-
) w1 €y
ing with the CIA Station Chief. <WhTSTOTSTutt Werg=the,

MESTrT LUy JCdLLUTm)' The meeting did not

occur because Ms., Cobb was asked to leave the Garro

X195
house evidently because she kicked Elena's cat. Gk,

notation on the memo says tha ) never

. APSEES
regained contact with Elena Garro d$_533T5§5§§344,-p..34,

S vl . . A
Ear it 3= Ao it @l o T T % O eyl A

The memo was not inserted in either the
gl

Elena Garro or Lee Harvey Oswald QBf (personallty) fllegLL“

: CPY
but 1n a local leftlst and Cuban prOJect flle. The Com—

mlttee learned about the memo*from hx—724l ‘a chronolo4

{?‘\ 7’(.7,\4 '
'glcal hlstory of the Oswald case prepared by #&mreGood-
. _./. y ‘?‘ ¢ ‘ < ‘ N . b" ) S et e+ e e ey

pﬁstufe for the CIA in 19%6.) The memo was found in De-
cembex, 1965 H7(See—Nx—484é7—§~—947—€§ﬂ~#721“) Stanley
¥ %— i

Watson, } Z m?‘umv YD
—— -

A marglnal notation on Wx724l

e



22
. <(L3
- says, "Why was this not sent to Headquarters?" (p. 87,
CIA #714.) ' The Committee has been able’ to determine

that the memo was forwarded to headquarters shortly

thereafter.

.Q;October 12, 1964 CIA Memo for the Record

. Cia mexwo ¢i1Ty Station's
On October 12, 1964 théVChlef of Covert Action,

. wrote a memo for the record reDortlng

‘that Elina Garro de Paz had tohi\ﬁﬁrstory to Eunice
<L

Odio. ¥The Committee has not been able to determine

" 1f Elena Garro told Ms. Odio the story personally or
. ({\, 54"—-’1
if Ms. Cobb related to Ms. Odio whet—Elemaiad—teld

P Y L9

' o
H\% who relayed it to @y.

v vwag s s o ~—ry en able

I ol ,. Brileee I PR L O D0 B TS ~ dio

or Ms. %--ia.‘-"ﬂm_ g6 .

The story 1s not as detalled as the 10/5/64 ver-
eion. There lS ‘no mentlon of Deba Garro Guerrero Gal~

Van.‘iThe story, perhaps because it is third hand, dif-
I*’S+a*a5*@hﬁ*,
fers from the prev1ous ‘story in two areas:’the party '

-~ _AS opposSLo to " AUO that
was at the Cuban Embassy,\not—at Ruben Duran' s, Elena .

.. gﬁftao
'talked to a Cuban Embassy off1c1al§ of her
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2
ey

cousins about the three Americans.

Attached to the memo was a note from to

I

the Chief of Station, Winston Scott, which read, "Do

you want me to send the gist of this to Headquarters?"

ale
Scott then noted that the memo should be filed. The

file indications show that the memo went into the Oswald
: ' ' w17
.//// "P" file and the Elena Garro "P" file. (Ibid.)

E{g;Lﬁovember 24, 1964 CIA Informant Report

On November 24, 1964 a Central Intelligence Agency

irot 327 |

(=t S T I L T e rerooorr—arabte- Lo

/ \
ermine e TgETT ity ——tree-hrrs—rane-dea

; ¥
[?erived from Y  =

f jle~ihe Commitéee—determimed—tirat—the-Gli-aesetts—true
{3 : Y | X-) )
?I | namer—rers—Mamret—-Ca@vit o Eivrerrirtne—shetbhenday fol-

Y

eermmedytsassasS il

.-\fikﬂﬂéﬁéenesee§ked

-]
/ R o 5 v 0 tn o it 1 treretfosmrerrree it toT LJ.LUL&:\.,L—WI'I;

T

i -SRematsU-pET TS T2 136:5 Fhomas—reReLoi—Rore—-Riorna-
; . /“ E .‘5;’ o ‘ : a "A’ . . .
s :ﬁg&&txxr@ﬂﬁﬂﬂ;@=@a@wy§&o?+ The Iﬁ%UTm&ﬁi asserted that

June Cobb was an "American Communist" who rented a room
- %31 | | e
from Elena Garro. (iemeumimomeiitnstomdeTt T I LTSy




tHsue>) In addition, the informant. claimed that Elena hed

also told her story to an American official at the

Embassy, who claimed to represent the Warren Commission.?31

(Ibidw) The Chief of Station noted that he had asked

‘ ¥3>
to pursue the story. {«idsssd. ) but there is no
c\,‘.r"‘-&)‘t‘hvr _&..,,s!.‘\J1¢( *Lsr.-‘\\'

indication thatthe ewewr—eceompdied with tﬁ?ﬁ request.g3q
, whe

(

G ARRL
Lt. November 24, 1964 ElendﬂM&eting with Mexico City Legal

Attache @fficers

Elena and her daughter Ezgﬁ/igld their story to
. pAwvovimage 24,1964 7
the Mexico City Legal AttacheY (The Legal Attache in

1964 was Clark Anderson.) They reco nteg the same story
. .{jodl . :

‘ ElLmya gRVL *Wwg
previously given to June Cobb Shagpgb ‘date of the

party gészéggea as September 30, October 1 or October 2,

_ ;g3 ' »
- 1963. (FRE=XF5=862555%

Jﬁuﬂﬁﬁsm@35€8ﬁ3@352§w-l.) The agent who wrote the
report ( = "} noted that Lee Harvey -

stwald'cbuld not have been identical with the American

aliegedly observed by Mrs. Paz at the party if this party



3
/
: B

-

. g & . .
1963. (FBI.103- 825555 Report, December 11, 1964 entitled

...... N L L
Lee Harvey Oswald, p. l)“”‘-W\AMM -

Elena was questioned regarding the identity of

other persons attending the party at the Ruben Duran

home who might have been in a position to observe the
%\\\ (
three Americans. Elena stated that in the course of the

party her daughter met a yvoung man named “"Alejandro"
SN L by
at the party and danced with him. He was apparently

qulte smitten w1th the daughter and tried to call her
- M3
- on several occasions after the party. -Fbrdry—pr3)

The daughter did not take the <alls and as a result .
“Alejandro" wrote several letfers to the dauc_ﬂn:er.g\lq
-{(L-b—x:é—.—,—-p—é_)— Ms. Garro exhibited two of the letters,
as well as a business card which 1dent1f1§? the young
man as Ario Alejandro  Lavagnini Stenlusfq e w ey v e
The letter thch Ms. Garro said was the'first writ-

ten by the young man to her daughter bore the date Septem-—

ber ‘1, 1963 and the Mexico Clty Post Office oostmark &n*ﬂk
L3 A% )

' September 2, 1963. WhquMs. GarrOj@§§E§§1§EE§§§g§he

s was Powb‘\’i.c). oot Yo



commtented that the Communists probably had facilities
: macxs 847
for falsifying postbaféi ( Hostuler=)
To i ti . ' '
exprecaud JIYRILORGE Mo. Garrols story further, WHAFS
LiGAL ATIACHLIIS oFFiC L . . . ..
interviewed Ario Alejandro Lavagnini
et
Stenius on November 27, 1964. &Fbid——p—4%+) Lavagnini

recalled that there were approximately thirty people

N o345
at Rub¥n Durans party, few of whom he knew. He re-
called having met a Mexican girl who had recently rer-

. 5
turned from living fagrance; He was unable to fix the

date of the party, but felt it was porbably early in

September because of a heavy rain which occurred as they

%,§'|
were leaving the party about 2:00 a.m. (IBIGTTp——a_isd
| .. 3R . wiks .
Lavagnlnl'gegéd that no AmericansVpresent at this

14 »
S o partyj He was familiar with the physical description

of Lee Harvey Oswald because of publicity following the
assassination of President Kennedy, but otherwise had

no knowledge of him and had never seen him exc§pt for
news photographs following the assassin_a_tion. (L. ,

~p—4&T) ‘I¥vagnini was the only person interviewed by the
LLL AL Arrelhi QLectssotakwes _ '

“who attended parties at the Duran house in the Sep-
tember-October timehframe.'> _
: L

There is no indication ®n the FBI document that

this information was given to the'Central Intelligence

%34

" Agency's Mexico City Station. (Axewiew of-Glh-&iles
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BT T OO e Gl @Sy ee. )

é; Charles Thomas ,flrst,Meetlng w1th Elena Garro ﬂﬁere

Lee harvey Oswald. is ﬁ&scussed,

On 12/10/65 Charles Thdyés, a polltlcal offlcer
at the American Embassy, wrote a me%?randum about a con-
" g5 |
versatlon with Elena Garro de Paz. (CTE—tS586—b8fepmitiii24l

Endbisppiermd2T—ip—a -t ifr-tto" 110: )  The meeting with
5%
Elena had been about other matters but she mentioned
1)7
knowing Oswald. Thomas noted that she was reluctant
1 o »({i‘(
to talk but did. (Fbid=)

Elena's story reported here is the same as that

given in the{ memo dated 10/5/64, but with ‘ .
e ' more details. She said that General Jose Jesus Clark

Flores (a friend -of Ruben Duran‘s Silvia Duran,
Emlio Coc e\l )

‘Eusebio Azcue, (a pro- Conmunlst writer—-friend of the

Durang), and a Latin American Negro man with red hair

ZET) (b

(unldentlfled) were at the party. A marginal comment

by this entry in WX-7241 says, "How did Elena know
‘ glo :
about a red halred Negro°" Elena also told lhomas

'that she had later learned that SllVla Duran had been
o el
"Oswald s mlstress whlle he was there.” }A note by thls

l‘entry in WX 7241 ‘says, "How dld Elena Garro know about

\Jv?‘-"
SlVlla belng the mlstress of Oswald°? ThlS is 1965. ?
 The Mexico Clty Statlon did not hear about the Oswald~

Duran "affair" until July 1967 when[a.ClAupéset/LIRING/B) }
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Elena told Thomas that she and her daughter had

gone‘to the Cuban Embassy on November 23, 1963 and

shouted "Assassins" and other insults at the Embassy em-—
gLy
ployees. = { \ e - - =D 1,

A0

Cfﬁ:ﬁeqwﬁiﬂ) That ‘same day,a friend, Manuel Calvillo, whom thz

Gaceo' > +hought
to oz -7 an official in the Gobernacion, took her and her daugh-

eSS
ter to a small hotel in the center of Mexico City. Ebidw)
& aln o Elsmin & ACCo arack g e davghroe
"keptVthere for e;ght days under the pretext et
SR a2 b SES. v Cowrer o

that they were in danger? (&wiftT) Elena clalmed Eﬁ%e—

| Ly
e \ﬁéve told Calvillo -
. Auvthocitics At +kf/ U, s,
wantsd+otdltto the AmericanVEmbassyf 45%@6»)7fCa1v1llo dlssuaded

her by telling her that the American Embassy was full

Ly
of Communlst spies. {&ptd.) Elena said that some of

the other people who had been at the party were taken
to Veracruz where they were "protected" by Governor

S U
Lopez Arias. (Foade;

allegasssori.) She said that Ruben Duran, reportedly
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wEC

"protected"” by General Clark Flores, was very prosper-—

, % 7o
ous and was driving a big car. «ETRmmllGGuespggm—gfmiid] ,
- ETTY ater—a bt gyt fredi@nd=s-/) Elena also claimed

that Ruben Duran told her months after the assassination

that he was not really a Communist and that killing Ken-
. Ly -
nedy had been a mistake. (¥Es: e /Hpuse SeTect Copmc)

ltte - assi_na 10ns has t/begen Able/to determind

g,_,. |
:Ln. &--’-‘» deda p-er ettt fopsac T s o e

ALt . ) ﬁZE§§E§§§§§%iRuben Duran claimed he had
no geason to tell Elené that killing Kennedy had been a

gL
mlstake since he had no involvement. -Gf—* ' f}

oke t¢ Elena\aPout thevadsassi

Charles Thomas circulated a copy of his memorandum
concerning Elena's allegations in the American Embassy
including the Central Intelligence Agency's Mexico City
Station tb aid them in their investigation of the Jchn

| U & 5 o
F. Kennedy assassination. (Fhe-House Selest—ommrttte

|
egivaa—the—copy—orthe T homars—ReRoraRSiifmpidaE—tc~Pecamn-

b1 t2 5yl 9B i tTOc TR B LA G—it i —Fere—CarroT ST

begterwr) - The COS wrote a note on the memo: "What an ima- .

' <Y

glnatlon she hasl?l Should we 'send to Peadquarters’“ '
. e vAg

The Officer replied:, "Suggest sendlng There have

* been stories afbund town about all this, and Thomas is
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N
b

c}&f/

not the only person she has talked to...If memnory

serves me, didn't refer to Oswald and the
€75
local leftists and Cubans in one of{her}squibs?" Ay=r2ay

RS ot ge-from—SH—to—E08- )
The Mexico City Station calded the information in
Thomas ' 12/10/65 memorandum of conversationéyfo CIA

226

Headquarters.: (Gebig=fsom=Mentco=City—to—the-Director,

MEXT—-5621Tgategut oMy~ topy” G I LB S B A= 585 ) .
The cable reported that Elena's story would be checked

with[LICHANT/la against the production|from the Cuban

¥ 17
surveillance operation?"and other sources." f&45ig-)
]

Winston Scott wrote, next to the routing indications on

the cable, "Please ask Charles Thomas if he'll ‘follow

$ 7%
up.' Get questions from Ann%(;aﬁzéaquacmﬁgﬁﬁnﬁ%ﬂ
¥79
Pledse let's discuss. Thanks." (I%5=&<)

After the December 10 memorandum of conversations%/
Winston Scott (Chﬁﬂé#ﬁ%ﬂtzon) and Nathan Ferris (Sﬁsﬂﬂssor

called
q¥2 ‘
Charles Thomas for a meeting._‘They asked him to get
gE>

a more detailed account of Ms. Garro's story. At this
-meetlng/WLnston Scott made it clear that th%gBI had full
respons%Flllty for any further 1nvest1gatlon in the Oswald
case. (Sﬁaée—eeaﬂptaﬁnt;;&ebtee~%rom—cbafLasHQhemas

T T R et T s L Qb R KB T S
- N
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.éé Charles Thomas' Meeting with Elena Garro cn December 25,

1965

Thomas met with Elena again on Decmeber 25, 1965.

D'\)Thatdatel he wrote a memorandum of conversation

S

which provided a much more detailed restatement of Ms.

1199
Garro s alleged encounter with Lee Harvey Oswald. +4€¥2&

Elena admitted that she had spokento two men at

P 7] the Embassy, "presumably from the Legal Attache' s Offlce,A A
4 -
A A . )é
\ﬁgﬁfﬁx (ibﬁﬂ The meeLLS3EUtcufsed-ca-uoveﬁbe£—34r-&964 See N
supra, p. ) Elena said that she did not tell them

the complete story because "the Embassy officers did not

give much credence to anything she and Elenita said." 57
(EFr NOST— 5865837 Wex—F 24T TIrtT )
T She stated that the party had been at Ruben Duran's
%b
‘home. thId“T' She was unclear about the date of the
g‘(‘l She thoogdt
party. (Fore.) Vlt Was—a few days before the Soviet As-

dbrsemn a
tronaut, Gagarin, visited Mexico;  she thought that this

| g =
would put the party around September 2 or 3, 1963. i-Gr )
She belleved that the party was on a Monday or Tuesday

because it was an odd nlght for a party (*brr¥.) Elena

could not check her calendar to refresh her memory at
‘the time of\Q%E interview because the calendar was in a

giL
desk that had been stored away. #51d.)
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At :
During the conversation,Elena described Oswald

: 72 »
and his companions. «Fgi®.) The man who she thought

» , VG S
was Oswald wore a black sweater. &) She said he

was quiﬁ%J"and stared a lot at the floor." (&esd.) One
of his companions "was very tall and slender and had

long blond hair and a rather long-protruding chin.™" ?ﬁg

NIV Thaéther companion was also tall, with short,

light brown hair and no distinguishing characteristics.qs‘c’7

(%odd-.) The three Americans did not dance or mix with
thé other guésts.%ﬂ&bid.) Elena saw the same three
men on the street the next daymgjlﬁfa.)

Elena was certain that Eusebio Azcue, Horacio
Dufan, Silvia Duran, Lydia Duran, Deba Guerrero, General

- Ctark Flores and his mistress, a doctor from Dalinde

Hospital, a young American couple who were honeymooning

in Mexico, and several other people were at the party.7"°

—~tFé.) She said that Ricardo Guerra, whom she claimed

converted Horatio Duran to Communism, and his wife,

. ol
ut did n0t~attendﬁ o, ) -
Elena alleged that the red-haired man and Emilio

Carballido were not at the party that Oswald attended

but at another pérty where Carballido and Azcue got into.£/ o

o ' Ao
a heated argument about President Kennedy. ¢Fbfd.) "They

f@‘
'3*3¢=r£?

g 5P

IS

\C/v

S0

e AT
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came to the conc usion that the only solution was to
(isgrorcd

. ae ot
kill hlm."q(Ibld.) Elena was not clear on whether this

party was before Or,after the party where she met Oswald.

. . . +hts
s, ) Eusebio Azcue stated that‘the conversatlon.¥H£P,

i A m occurRs.o,‘7

Elena reiterated that the. incident at the Cuban

AN

Embaésy,,where she and her daughter shouted jﬂésassins,"

etc. at the Embassy employees, occurred on November 23

907 - , .
at or about 3:00 p.m. =Feid=) Elena -and Elenita were

driven to the Cuban Embassy by Elena's brother whq»was
embarrassed by their behavior?o(TETd.) This occurred
before they had seen photographs of Oswald.qzébidi)

Ms.: Garro claimed that later in the day she and
Elenita were visited by Manuel Calvillo who tﬁ;ld them
that they were in serious danger from the Communists
and that he would take them to a small hotel, where they
would be safeg,fer a few days.ezlbt&.) Elena said she
trusted and belleved Calv1llo because he was a. known

44

undercover agent for . the Mexico Government. {(Ieidr)
qit

He was also a frlend of Noe Palomares Gthe—%tﬁtster‘ﬁf

2 q13
}mmrgratrcn) and President Gustavo D1a7 Crdaz. =tFordy)
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Calvillo also told Elena and her daughter that Silvia
94
Duran had been arrested. (Ee+d.)  Duran's arrest was

S ] hat q'{)
not public 1nformation‘ggtﬁgvéabef—gg}—LQG}\\KX

Elena could not remember the name of the hotel

‘so that same day  (12/25/65) she took.Thomas to the sec-

e
tion of Mexico City where she thought it was. e, ).
The setgl Vermorot

They found the hotel?q%;béd.) Elena said that she as-

sumed that Calvillo had registered them as relatives or
From San Lunis Potas: ’

friendszh§$b§&=) They stayed at the hotel until the fol-

lowing Friday, November 30, 1963, hardly.leaving their

.19
rooms. (foidTi— <8€T LEganttache—Reportr—pr £er
| CEFT TR . )

Elena claimed that while she and Elenita were at

”the hotel they saw the photos of Oswald and realized

q 2°
that he had been the man at Ruben Duran's party. «Foid.)

When Calvillo visited them at the hotel; Elena told him
hie stocy s which she relabed 4o Calnllo,
that she wanted to report X to the American Embassye

’ sSay .
‘however \ Calvillgldissuaded her by 3 that the Ameri-
: q1l

can Embassy was full of Communists. (¥e#er) Elena stated

) . ) R [ Wouse 71‘(
that when she returned home, guards were posted outsidel” :

vestigation of Elena Garro's allegations.) o
Elené'allegéd that after she‘returned_home she saw

her sister, Deba'Guerrera, who had independently come to
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; Heamvey Oswald had b
- ) o \:‘kﬁ"" Lzz OUKZ'\’ rS PARTY, \AQ'L}LZM A-+ Robzeo
tneiﬁzgg'conclu51on._ Deba was “"terrified" because
approximately two months after the assassination two

.-Communists" personally warned her never to reveal

thaﬁ she had been to a party'with OSwéldJ?:;béat) Deba,
consequently, would not accompany Elena to the Ameri-
can Embassy to tell her story onmtj_ovemb»er 24, 1964. il
(EriT)

Elena stated that it was "common knowledge" that
q1 =

.Silivia had been Oswald's nistress. E€FENHosT586—584.; "

vm&y—ﬂ%w—) When asked who

co@ld verify the allegation/ she CS}'.lld only remember

oné person who had told her this; (+8~) Elena claimed

thzit person wasA Victor Rico Gal;ln’,, a "pro-Castro jour-
421 _ _ ,

nalist." (Thid.) ¢etor—Rico=Gedan—ie-teaa—" I -€om-

| _ :
DEren—don lod-the—attooaeieon. N
; ££ S2CTIOM XL, A 2,0 AbovE,

S et

‘;m7 Subsequent to December 25, 1965, W
i ; » .Elena @ngund her ca-

lendar and reconstructed the date of the party as

e

I o i
; ;‘,{/,;;Mtfw 1% St

v
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‘late September and not early SeptemberT  (EEA-MOST580-
~58 3B T, BN LTy T AT P42 —@5A-t119.) When Tho-

:mas went to Ferris' office and informed him, Ferris re-
plied that Elena had given the late September date when
she had originally reported her story at the American
Embassyj7$aFBI Report, 9/30/69, pp. 3-4, JFK Doc. No. )
However, Mr. Ferris explained to Thomas that soﬁeone who
had been at the twist party had stated that there were ne
Americans_there.ﬁzgiﬁiaf) Mr. Ferris did not tell Mr.
Thomas that Ario Alejandro Lavagnini Stenius {esst=—int-
had provided this information in 1964. 23

S Ui ) Mr. Ferris suggested that it was not
necessary for Thomas to pursue Elena's allegations since
he con51dered the Oswald case closed and had heard all

' EL
P the rumors before. (PB%—ﬁep0&hﬂ:ﬂ#ﬁﬁ#@@?”pp"ﬂaﬂﬁyﬂJEK

D@y )

G '
Tw : V
\ﬁm&%&a@%ﬁgggaf%ment.forwarded (the same day) a
Copy of the\ShAEiés,Ihgmas memorandum to the Central In-

telligence Agency's Mex1co City Station to aid in thetr -/
o 1nvestlgatlon of the John F. Kennedy assa551natlon Q35'

On the flrst page of the memorandum of conversatloq,

.Wlnston Scott wrote, "Shouldn t we send to Headguarters?"

%omeone reﬁpnded "Of course." (caA-xeef—see—seaf—wx—994&7-_
. ‘?5Z é '
Enbfy~#4$lrﬁ&réﬁk—+ﬂﬁb%ﬁﬂihq +{ﬁﬁ+“

e s € ' “_‘_,__17-};—‘,,!“—,
The eewmse wiwwe
1, 4Tawm1——“*ﬁ
S ‘Dmi""’ iy ‘q‘f W f { f
fﬁ? “ h 4 Luaeld colie
- Lalls wiaqg op O
thot timem F o wed 1

ru'”‘

f‘f'(+'")
.(L( ra‘-r"*s_ ‘?37
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“7rxmmmmer 27, 1965 Legal Attache Memo to the United States

Ambassador re Elena Garro

On December 27, '1965 Nathan Ferrls wrote a memo
to the Ambassador reporting that Elena and her daughter
were interviewed on 17 and 24 November 1964 by the Legal

. 3%
Attache's office in Mexico City. temot o T Alberssed Or

aacd 7 i = ll

Enfry 429 pr—0doCIi-$7#21T) The memo recorded that

Elena and her daughter had furnished information simi-
N

lar to the informant reported in Thomas' 12/10/65 memo.qs?
(H#T®”) The memo further stated,
"Inquiries conducted at that time (Novem-
ber 1964), however, failed to Substantiate
the allegations made by Mrs. Garro de Paz
e _ and her daﬁghter. In vie& of the fact that
Mrs. Garro de Paz' allegations have been pre-
viously checked out without substantiation,
no further action is being taken concerning‘

V - . 40
her recent repetition of those allegations.

'The'Legal Attache forwatded a copytof'the memoran—
dum to tﬁ? Central Intelligence Agency's_Mexice City
'Stetloh(- (?ne—ﬁcnse—3ETEC*—eemmtttee-has—&eéerm1ned

. I 1T
t}"‘l‘ st ‘L,(_)U_y RS 9 _l_Uz.waLucu PY 1or tO 12/29/&3/ Feem
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f xgimbheshega TRt tacher T/ 2T/ 65T Citr—iFoty—Xa 7241 [ E7
. PR L7 !
P . B

Eﬁtry-#vzv, P94, CIA #/21.) T Tab e Scott ik
e W (le.(h—& ?k«'(’fs C+ :‘: W“i 7 L, ,—f,}
wberttaatiery Cerrels s I I A

wauecu dismissea wdas MEhl“bbZI‘~+Ga§fav;—§w—-,*Q U”“”;3 ; i
' LicuAnT s ot ease o™ ’“}Z/

A cable written by Anne Goodpasture on December - L p
&va -
.t,

29, 1965 reportlng the Legat interview with Elena and

|

!

!

i the Legat Offlce s failure to substantlate Elena's story
142

was sent to Headquarters. (Memo—fromMexito ctty—to—the

DITECToT, L2779/ 65 MEXL 5741, CIA #5/5; WX T24T—Eirery

%A3QT—Pv‘&iLﬁglA_#13%.) The cable promised to keep

N : Headquarters. advised if any further information were «v~v

AN Y
Y~ te developaﬁ( )

[ 0/5/64 memo is attached tc the 12/29/65 caols, (b

WX-7241 explained this in a marginal comment, "This

docﬁment by[ Iwas not in {(Oswald's file), but

was copled from -(a project file) and attached to MEXI
9 ;
5741, 29 Dec. 65." (Fotad™)

A note. stapled to thlS cable by étated,

L 45 &

" don't know what FBI did in NovemberAl964, but the

Garros have been talking about this for a long time
’ ﬁ“lﬁﬂ
_kﬁﬁ\, and she is said to be extremely bright." Anne Goodpasture



sl
wrote that the FBI had found Elena's allegations un-

substantiated but that "we will try to confirm or

A

refute Ms. Garro de Paz's information and follow ﬁp." ‘*QJ)
| aYq L
Win Scott wrote, “"She is also '‘nuts.'" (¥pTd., CEEF5T7)

A

% CIA Znvestigation of'Elena'sJAilegation that Bhe £reated
. ) . 4 é—(i,)(

P4 zisturbance atvthelzﬁ an Ehbassy on November 23, 1963

On February 3, 1966)Ann§ Goodpasture forwarded
Thomas' Decembex 25, 1965 memo to the Cuban section at

the Mexico City Station with an attached note asking
")L_l\l. \"he {A &,
tkem to check whether Elena was "seen creating such a

disturbance as they claimed in front of the Cuban Em-—

gse S ————
(It is apparent that the Mexico City Station was™
: \

Ppting to either refute or corroborate some of Elena .-~
) g L ITobotar 1

L Garro's allegations.)\ (NHete—fromArmeGooupesturae L0

1] \ ] ko W A il T D] Fmior B 0 Y TeddFonadeaddoal e SR A0
S Eo e AR e L S 2 AT S aaaii e o ] \AF4Y LA Ve g v BRI R Ny 4 Ty

T e

One Cuban section officer responded, "No bells
ring with me." Another one wrote, "Me neither." The
: " ¢\ . .

third officer wrote, "No pictures. either." ¢Fbidr)
oQThere is no indication that{ﬁhe penetration'agénts]in gi
"the Cuban-EmbassyJwere queried about Elena's allegation.(dﬁD

'-Ebéé7,'fﬁat there are no¥ pictures is reasbnsable,since

- Elena claimed that the event happened: 1) on.a Saturday
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- MO -
at 3:00 p.m. when the Cuban Embassy was not normally
£ SLC¥iopy I, A, 3, ABovL,
photographlcally surveilled; and 2) the "disturbance"
:occufred inside the Cuban compouﬁd. HSCA Examination
of the CIA Cuban Embassy photographlc survelllance

i g54
.showed no survelllance on 11/23/63. (E&esﬁtéted—ﬁum—

)&H3r1ﬁ?1ﬁxdﬁfRéV1ew Of CIK UUtumcatsT—uada%eé——p-3, .

W’M‘@/

S it
%W‘,W

q Legal ‘Attache 2/23/66 Memo to the United States Anbassador

Regardlng Elena Garro's Allegatlons
‘ On 2/23/66 the Legal Attache wrote a memo to the
Ambessador reporting that,"exteﬁsive investigation™
falled to dlsclose that Oswald had traveled to Mex1co
B prior to September 26, 1963 and that no information had
developed that would show that he had not been in New

a5
Orleans in the early part of that month. (e rYoNT Legat

X Y p~,¢ﬁ GEpH422.) The memo reiterated that no further
. - i ‘,'\)':0
¥§L¢‘ actlon was being taken by the FBI because Elena's alle- -

X | e{A A% Cal A
U O /,gatlons had not been subs tiated. 4&bt6 ) The Legal

ol }é Attache forwarded a copy of thlS memo to the Central In- h
~ — s / o~ .
b .- telllgence Agency s Mexico City Station (The*ﬁunse Se—

b ' . : -
S‘J (g_;é/ 1 ’ ‘ p k'aﬂ O\G‘ llac(g ’\ .
ﬁ"“va‘ marglnal comment made b Anne~€caépasfure next to thls

& ~~ e

entry 'in Wx-7241 says, "How can it be ascertained that




e
N

Oswald did not travel to Mexico prior to early Septem-—

ber 19637 There must be some basis for Elena's report-
as¥ - : , |
ing." (fbid—referencet—to—thomas:y 12/725/755 memoT)

Legal Attache Memo to Winston Scott re Elena's Allega-

(D

tion that She Had Stayed at the Hotel Vermont from the

Day After the Assassination until November 30, 1963

A . On 10/13/66/the-Legal Attache wrote a memo to

WiIRd 3CoTT .
the reporting that a reliable confidential in-

formant had reported that the records of the Hotel Ver-
: e,
mont disclosed that“"Elena Paz, housewife from San ILuis

' Potosi,"™ had registered at the Hotel Vermont on Novem-
7 q;‘i o o - 940
ber 23, 1963. She left on Novemberigb, 1963. (MFEmo

y -

from-hegat—to~Winston Scott, I10/137066, CTIENUT™564;

We=124t—Brtry—dd66r—p—8 T TTAE725: Thomas ™ 7713766

SN

memo. ) }The House Select Committee on Assassinations

as been unable to determine why the Central Intelli-

~gence Agency.and the Federal Bureau of Investigatiohs-
waited until 1966 to:investigate this. aspect of Elena's

story.} “rhe memo said, "The above individual may or.

: : b oadt
may not be identifical with Elena Garro de Paz. +Fbid™)
- B : N ;
Charles Thomas' 12/25/65 memo co# 1 i;;D- ,
GAITO S plesere—atmtho~dalo] Vermon: . It+=STItes, "She

and her daughﬁer-did not persdnally register at the j.



& P
et O z 4!
oL e

T

hotel. She thinks Calvillo registered them as rela-

. . ~
tives or friends of his from San Luis Postosi." @emo

Gf GorrveraattorT DY CHar 165 THondas, Y27 oS/ 65T P32

CIA-4#5821) The entry for the 10/13/66 Legat memo in

WX-~7241 bore the notation, "This is what Elena claimed
and no one would believe her." L=t Ertry—#466,
M)

‘\ Charles Thomas' September 30, 1969 Letter to State Depart-

‘ment and Legal Attache's Response

No further report on Elena's story was gener ted
? oF THE Un'ed 5*‘\*55

until 1969 when Charles Thomas was "selected out "V-+“&e- Focizym
§ SteNicL,

T . e e 7 d

. ol
-~ S e nyol - -avay -
) m’wugu T OITe gx:uu.c 1.\71 Sese AR IR ot

/ - %o—a—héghee—gruﬁev) At that time, he wrote a memorandum
to the Secfetary of State which included a cover letter
statlng, "gince I was the Embassy Officer in Mexico
who acquired this 1ntelllgence information, I feel a re-
'SpOHSlblllty for seelng 1t through to its flnal evalua—'

acy
tion."™ (Sfﬁfguﬁggg?fﬁ?ﬁf"nﬁeé*nr o CRarTes—Fhenas

sagmé&&éam—ﬂwgers7-SegLeLaLJ ef—tiater—duty—25y 1969)
Charles’Thomas'-memorandum stated that "he got no

reaction from Nathan Ferris and Winsten Scott" regarding .



hisimémorandum of December 25,>1965.qcﬁg£§£52§§égigﬁéﬁ§§g”’
Leé%ér*frcm-Gha;ées'THUmaS‘te-Wé%ééam—aegefsr-Seereéary
G@—?%&£67—3&%¥~2§T_1939ﬂ‘ In addition, Thomas wrotev

tha£ the only person -to speak tb him abéut the Decem-

qel
ber: 25, 1965 memorandum, Clarence Boonstra (Beputy*chief

(i Rademimrrmstymtdagt) told him that Oswald had not been

2¢%
in Mexico on the date given for the party. (Tbds)

that even when he reitergated that Elena had not changed

her story but rather that she had now given a more Ac**i*é
cusade account, Boonstra stated that the date was wrong
and dismissed the entire affair?&itbié~)

One of the Mexico City Legat Officers, Nathan Ferris,
in reply to Thomas' letter and menorandum, asserted’

‘that WWMMM

Thomas office had been adv1sed by memoranda dated Decem-

_ber 27, 1965 and February '23* 1966 ’that since Blena -

L,/—j/ w1thout substantlatlon, no further actlon was belng taken

I3
910

e,

concernlng ‘her recent repet;tlon of those allegatlons.

In




543

v - {411/—
tFE€fr report, the Legat's Office concluded that either
the Counselor for Political Affairs did not route the .
memorahda to Charles Thomas or that Thomas d4id not re-

o 91(
call receiving them. £FrtdT)

Thomas wrote that when he went to Nathan Ferris?

office to inform him that Elena had found her calendar
and had reconstructed the date of the party as late

September ' Ferris replied that Elena had given the

‘late September date when she had originally reported

LabB . :
her story at the American Embassy. (Stete—Depariment:

:f:o -‘::cr\ s P A A e T T : b
IQ+ s R [‘h"Y"An P RSRSSe-tS— T T A RUgTTS, DCL.L\.,\,"%Z

G bate—daty—dbe—+969) Thomas noted that Ferris

e explained that someone who had been at the party had
N Y B gxm Atrendancs ( 473}
. stated that there had not been any AmericansY (Frrd ).

i
 }}§\\\11”“;rote that he had assumed that Elena could have clear-
\_ ‘ ly been mistaken about the identity of the Amerlcan |
she saw there, but never doubted that she had seen
some Americans. f;ggéﬂ) Thomas wrote that Ferris had
suggested that it was not necessary for Thomas to pursue
" the matter 51nce he con51dered the Os¥§ld case closed
and had heard all the rumors beforeqjé§bfﬂ7)
The Legalﬁaggégggg reply to lnomas‘ meho stated

that Mr. Ferrws had not told Thomas that someone who was

at the party had stated that there had not been any Ameri-

Q1 _
cans present. (FBFReport—97/39769, P- 2, JFEToC. Noo—™ )
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The Legal Attache's memo asserted that Thomas had.

beén told that it _would not be necessary for him to
pursue the matter ahy further since Elena‘'s story had.
been investigated previously without being substantiated.q-Tﬂ
573 In addition, the memo stated that Thomas had

been told that Elena's story was considered a closed

7Y%

issue, not that the Oswald case was closed. (Ibid=) .

Y

‘:ZbHousé'Select Committee on Assassination's Investigation

of Elena Garro's Allegations

The House Select Committee on Assassinations in-

vestigated Elena Garro's story both through file reviews

£
!

’[‘\ and personal interviews. The Committee requested and

g e

Y reviewed the CIA's, FBI's and State Department's files,
4 e e
Vo o

ﬂ”ﬁh&.mﬂgﬁé&&blaf on Elena Garro de Paz, Elenita Garro de

—

T |
“ Paz, Manuel Calvillo, Noe W. Palomares, June Cobb Sharp,

d 3 ‘, 4

Victor Rico Galan, Eunice 0Odio, Sylvia Duran, Lydia

Duran, Ruben Duran, Betty Serratos, Horatio Duran, Eusebio

Azcué, and Emilio Carballido. Only the Elena Garro de

| Paz file contained information on her allegations. Though

all fhé names listed above played a'rolg in ﬁlena Garro
de éézf‘story, nétroﬁe of their files included a refer—-
ence‘tovElena Garro de Paz.

Furthermore, the Héusé Select Committee on Assassina-

tions requésted and reviewed the Central Intelligence



Agency's[ [LIRING/%} y
anaﬂ ﬂflles._ Once again, not one of the files

1ncluded a mentlon of Elena Garro s allegatlons. The

House Select Commlttee on Assassinations learned that

2 97
%JY ywas{June Cobb Shargjﬁﬁo first reported to}

the CIA Elena's allegational/fgggraﬁ‘p. 4.) The Commit-

tee also learned tha was]Manuel Calvillo

who had hidden Elena Garro' and her daughter in a hotel

_ : g0
{}\ the day following the assassination. (Gupra—; ;r 1sT)

He also told Elena that Silvia Duran had been arrested
: o
before this fact had become public knowledge. {Hoidy

Since a file review was inconclusive, the Com-
-D,(r.n ‘H"'"’(."‘J
mittee deetrded—to arrangeélnterv1ews in Mexico with 2eben !
BRI D"r&r é‘tﬂ‘ and Eleaié. C.a:o
Silvia Duran, Lynn Duran, Emilio Carbillido and Betty

[ §
Serratosﬁ The Mexican Government informed the House

e

Qelect Committee on Assa851natlons that Elena and Elenlta

i Garro dlsappeared in 1968 during t?e student uprisings
k] . b ‘
and have never returned to Mex1co. The officials stated

98¢
that Elena and her daugnter rmight be in Spain. (Ser

Mex&ee—e&twafecedﬁra&~ﬂr&te—up~*§;9 1. ) The Mex1can

governme?t reported that Emlllo\Qérballldo could not be
'S
found. {Ferid- ) The others were interviewed between
' ' AL ' ‘
June l'and June 6, 1978 4T )

Betty Serratos, Lydia Duran, Ruben Duran and

Horatio Duran all stated that Elena was not the dancing



Rt

tyoe and therefore did not attend any of the twist

971
parties at the Duran homes.

. o aq LI
ARG SR S LoV al IR R VCUT T Lo g o st e g =0

_ Ji B T =Ry ===y  Jhen Sivlia Duran was asked
if Elena or Elenita Garro ever attended twist parties

at the Duran homes, she recalled Elena attending one
twist party at Ruben's home in 1963\wheﬁ the Garros

q¢Y :
returned to Mexico from France. fﬁSCE‘St&éé—inﬁerv:ew
o ) I ’ - I3 G ent
dﬂrr"‘f‘*% All the Durans denied that Lee Harvey Oswald

339

had attended any party at one of their homes. (String

- cites.)

The Committee next asked the Central Intelligence

Agency to arrangea@@§§2f§nterviews with l(Manuel

Calvilio), {June Cobb)) &&ong—#éth—u—}ise—ef
Q#hnﬂzzsaﬁﬁs who may have had 1nformat10n related to Lee

T Go
‘ Harvey Oswald's trlp to Mexico City. e : ' )

¥

s

The Central Intelllgence Agency decllned to aid the Com-
a4l
mlttee la“hls aspect of the 1nvest1gatlon. hﬂr}fqlﬁﬁﬂ

The Commltee returned to Mexico Clty and attempted
,",- ﬁ‘L

:/’ to locate June Cobb Sharp and Manuel Clelllovo"Kﬁéé:Pfe

operpedeitsniannLidi . ) [fRe/Res s\ OFthe:
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CHALLEs T o R WeEe o Fotiousy——

F(kahe Mexican government told the Commit-

tee that June Cobb Sharp received a tourist
P” permit, oumber 72781, on June 27, 1947 when
\% she entei’ed Mexico through Nuevo Lardeo.
Sg She asked, but was denied, permission to re-

,N\ present the magazine, Modern Mexico. On

N }e. June 21, 1948, she received‘a courtesy per-
;2 Pit' number 25556. Furthermore, the Mexi-

S )

(:lcan government explained that she disappeared
99>

in 1954 and never returned to Mex1co. (Seeo

_gz9eeduz::LJ&e&teup—@§é§—%—ﬁexicv~eity.)
ST The Committee believes {FAEeTo A porsibrTta<l

T that this information is incorrect. [According to Ms.

Cobb's CIA file,she worked for‘the agency as an asset

/
in Mex1co from 1961 through 1966} Uﬁﬁ¥48%RF*—-i96§

&une—eebb—ﬁéle__zal— ) Elena also stated that
a9y

Ms. Cobb resided at her home in 1964. -(-Sq?l-a—p.

g7 The Mexican government told the Committee

that Manuel CalVlllO dld not live at Cuohtemoc-

/-

'877 5 as the Commlttoe had 1nformed tﬁéﬁ- Their<7ﬁi R

agent~1n—charge had spoken to the superlntendant

at the apartments at wnlch Lamuel Calvillo was
: R v_,*{i“ VS 4 "/
belleved to reside, ‘the superlntenaent who had

worked at the apartments for twenty-five vyears,



By
b

" -
¥

Sadd that no Manuel Calvillo had ever re-

jlﬁ

sided there. When Committee staffers gave the

Low v

Mexican government Calvillo's pen name, the

94

Mexicans gave the same answers.

(

\el.cm”i“"‘“\‘{'\«.(fk 13 a P SS\a‘.'("]

.‘ The Committee Ts-—-ee-r-t-am that Mr. Calvillo llved at this

address s:Lr},ce it acquired the address from a recent CIA
. 49 _
document. (M%Wle,

20— : )

The Committee believes that there is a pOSSlblllty
O U.Se Geott egeat Teguestud dte Meopice, suiermmint

that Maﬁ:eaﬂ—geae—rm&ent—eseeetveé—ee&ef&—from t;;-?é\i&»

trat-latetdTUCICEAyeney to refrain from aiding the Com-

15
mittee with this aspect of its work. (See Procedural Write-

A0 szetion UL, ¢, BzLowy
up Trip 2 Mexico City%) .

The Committee made every attempt possible to locate

' £
Elena. On July 7, 1978 \-ar/LCommittee ‘%}’telephoned

INGPIRLD Elepa's
her publlsher Mor“im,z, in Mexico City and “asked about ‘hexr

191 -
whereabsuts. (H66A-8Lall Contacs Repawtr—7 7T T8 F RO~

CM) The publisher stated that Ms. Garro -

ST

“was living in the Hotel S.A.C.E. in Madrid, Spain. {gisee. )

- _ 5 R.CE.
The Committee @gtelep}mned the HotelVin Spain and

spoke to the manager who told him that Ms. Garro had

el .
moved.@g&ﬁ/iihﬁdt) AHSEA—S ta - E O aT t—Re POt

. : AC‘ hd
JEL—Bocumerrt-Norr— -} On July 14, 1978 a Comnittee




./(_'

24T

called her publisher agaln and was told to con-

faed
tact the Mexican Embassy in Madrid, Spain.- HSEA—Stef f

Centasct Pépnrf- 1414478 — JEK Docyment No 0950 ) Thé
publisher stated that all Elena's payments were sent

there because she did not even trust her publisher.
o003

with her address. {E==iEte)

The Committee @called the Mexican Embassy

in Madrid, Spain and spoke to Adolfo Padilla, a Mexican
employee of the Embassy who stated that when Elena hﬁJ\

visited the Embassy a couple of weeks before to pick

. Y]
57 Osg\-\*‘u*f/ sue
up a check she\}e&z’e%c financially oor.

T3 I o N o W N B W ) & -
Cunuuut-“\f;f‘"*‘, s e v b o AN DG 1048 816155 0 g tams s 4o } He

stated that when he asked Elena her new address she de-

clined to give one, stating that she would return every '
.
12¢

few weeks to pick up checks and mail. (Fbid=r 'I‘he Com-

mittee gave Padilla a telephone number and a message
joot
asking Elena to telephone the Committee collect. (FHoidr

On September 5, 1978 Elena Garro called the Com-

- jooT I+ wrs

mittee.@@@?/ When %ﬁmxplained that the Com-

mittee wished to talk to her in person and would pay
6 g \XN!‘\“DA $-\—f-\‘\'£S
both her daughter S and her travel from Spain¥ Ms. Garro
. J AR RS whal \v
asked why she should belleve the ‘kigg:ﬁ:}\?—er. was Who

jeo Y _ :
. £ y4
claimed to be. HSEA~Steff—COMTtaTt REPOTtS iy 5/ T KL

. MM\%&
ReevmertoT ) The"sdza—:.—ﬁe-r asked Ms. Garro to call

: o Tt .
back collect 1in the next few days when ‘he could explain



to her when and wher® she could receive a Committee let-

 ter delineating why the Committee wished to interview

1007 : ) _ .
her. Fbrd—y The Committee wrote the letter and made

A arrengements with the State-Department for-a letter to
( _
be hand-delivered to Elena at the American Embassy in
' joi® , ' : '
Spaln.

Rgpo&er~9#5¢7 T D Tre T R o )

On September 7, 1978, Elena Garro called the Commit-

: i o1
tee;EEEiEEgkend asked when the letter would arrive.

fﬂstﬂ-staff-eeﬁi“gt ey TS TR DUTTITETT U NOT y
i ttee EEEEEED explai 205
The Committee explained that “the-letter could

Pmknua+h£1d%zr
\$%}£K%§£ﬁ on Monday, September 11, 1978 from George

C Phelan, the Counsellor for Consular Affairs at the Ameri-

ek
e can Embassy. =¥t8T) Ms. Garro stated that she would

get the letter on September 11, 1978 and follow .our
witd
suggestions. i)

Ms. Garro never went to the American Embassy in

prole LP e
Spaln to\get the Committee's letter. HECE—StafTt LUHLdbt

Rcyuxu, 0/}£/7° FEE—Pocument . NO ). The Committee,
Vhoplng she would plck up the letter before her fllght

date, proceeded to purchase air tlckets for both Elena

: 1215 % .
and her daughtcr. (HSGA—S@&@@—Gea%aeéwneVULu, 97 TZ7T8,
piee vf
&PK*UUcumﬂnf e ) Elena did not‘get the tickets at

jolé
the airport. %\.}S“S{,af.w_ Crrrrteres i V\.n.tr 0/15/?1, FFK

\(}Lmu agls 4o Qa%mm
_Desumernrt=T ¥ The Committee was not contacté@cL




wiTH .

¥ Ms. de Paz again.
: Chacleg

The Committee also investigated whether“YThomas'

"selection out" was related to the Oswald case. After
interviewing his widow, Ms. Cynthia Thomas, the Committee

{si]
has concluded that his dismissal was unrelated. (HSSA

ST f—fmerviewofCyrthrte—themnasy & JEK

¥ 1 4

QecnmEﬁ%~N5 ' I
In sum, the House Select Committee on Assaséinations
has not been able to confirm the evidence that would

indicate that Lee Harvey Oswald, on one night while he

was. in Mexico, attended a "twist party" at the home

f'gof Ruben Duran Navarro, the brother—in—law of Silvia .
Duran. In addition, the House Select Committee on Assas-
sinations has been unable to confirm thé allegatién

that Lee Harvey Oswald travelled while in Mexico City

w1th'%wm)beatnlk looking boys.' R !“r%t prct of The
/ Gommittre's A+remets to :wg.sir.%fﬁz +hisz 1ssozs has ot
Lul-l—k Feus tratrion,

D. Oscar Contreras Lﬁf*;SQ)i

On March 16, 1967, B. J. Ruyle, the Américah Consul
in_TampicQ,‘reported to the American Embassy that he
" had spoken to a repbrter thé;allegedly had net Lee Har-
vey: Oswald at National Autonomous'ﬁniversity of Mexico

» . lolg : ) ) [O‘?
City SONETT] in 1963. {AmMETTCERTTETDESSY T TPk

GGy el g bt | A\fﬁE?Slng that he had

‘\
only a fleetlng contact with Oswald, kEhe reportbﬁuhad

T
T e /-'/




Y

2

IJ\

NS
gt/ | |
claimed to knowﬂonly about Lee Harvey Oswald's desire

to travel to Cuba and the Embassy s unw1lllngness to
019

grant him a visa. (Fpid:) When B. J. Ruyle asked the
reporter for permission to cable the story to the Ameri-

can Embassy, the reporter declined stating that he
' lu‘L'

feared losing his job. (Tbhid=) Subsequent to the assas-
sination, the reporter had told his editor about his

contact with Lee Harvey Oswald, who had advised him not
. 15 _ . -
to report it. (Fbdid~) The reporter granted B. J. Ruyle

permissign to cable the story to the American Embassy

when Ruyle promised that it would be handled with the
jord
strictest confidence. +¥e4d.) Ruyle wrote that he

thought the reporter was genuinely concerned about his
Y

job. (FoidT)
A letter from B. J. Ruyle to the State Department
daﬁed May 11, 1967 prOVlded additional details of the

7y iy
reporter s story. (Tetter To Wosizy D Bowltes;—Chief—of

Mexi-aan yurlelear affairs; “Ufftce—of—Me*&e&a—Aifa&rs,

bepartment—of-State. from-B——d—Ruyte; ey iTan Luusul,

3.4

Tampico—5 Atk 6T —W—F 24t wtz-y ¥597; p. 114, CIE #7

- The reporter alleged that he and some fellow students

:had met Lee Harvey Oswald as they exited the Clneclub at
s
the-Escuela de Filosofia (School otf Phllosophy) at the
ol(o .
Natlonal Autonomous University of Mex1co %Ebiﬁ~+ Oswald



3
N

told the group that he had gone to the National Autono-
mous UnlverSLty of Mecho looking for pro- Castro stu-

dents who mlght help him persuade the Cuban Embassy to
jot?
grant hlm a visa. -{tfbxt.) Oswald claimed that he was

from California and was a member of a pro-Castro group
. Jod :

in New Orleans. Thid—)» Oswald remained with the stu-

dents the rest of that day and evening,; as well as the
N IOI?

following day. (#bid++ The reporter described Oswald -
as a strange and introverted individual who spoke very
jo03@

little Spanish. (FHeids)

D — TFhe State Department forwarded

a copy of Ruyl& s letter to the Central Intelligence

teg
Agency. GThe—6UmmIttEE'Cou&d—not—determtne—wheﬁ~the

State-Peparinant—forwarded—the—tetter—to—tire—¢fA.) On

June 14, 1967 CIA Headquarters sent the Mexico City
1 1052,
Station a copy of Ruyle's letter to Bowles. H&tm?rtch

-

o . . ) s . R O R,
o=t Trirectos—ea-tHaxkdso~Siby 67 1276 T T W5 b

$
(o H(cd?uufﬁfi

Pt u',-x/- 2.3 Pt o W . V=Y. < W ¢ =
e > 2 lf;IltLy FTOLOy P TImf i CTITrrarry TErr—re 3‘1\’5 TET-T ok PG <]

considered Ruyle s report "the flrst plece of substantlve‘
info about Oswald S SOjOurn 'in Mexico" since the assas-
ted ' ‘

sination. +fbrd—) Consequently,_Headquarters cabled‘

that thoughzggggtnmkuétood the source's reIéctance to

‘become involveq "the fact remains that this lnfo cannot

jo34

continﬁe to be withheld or concealed. T ) Head-

quarters instructed the Mexico City Statlon to elicit
4 _ 1533
the identity of the source from Ruyle. In addition,



Headquarters asked the Mexico City Station to bear in

mind, while 1nterv1ew1ng Ruyle's source, that Lee Harvey
(036 ,
Oswald was a %omosexual +Fpi+d=) The final sentence of

the dispatch, "It is our hope that the facts obtained
through these inferviews will help to confirm thet
several of Garrison's allegations about involvement of
anti~Castro Cubans, the CiA,-etc. are false," gigid.)
expléined the Central Intelligence Agency's motives
fer puriging the story.

" on June 29, 1967, the Mexico City Station cabled -
Heedquarters that a station officer had gone to Tambico

. ., 1% %4
where he had interviewed Ruyle's source, Oscar Contreras.

{eaptre—fromMexico CIEy o the Director—MEX

s03%

ported that Contreras was a reporte@ for E%Sol (a news-

paper, The Sun) in Tampico; 'was circa 30 years old;
marfied;with three children; studied law at the National
Aut‘onomous University of' Mexico (UNAM) from 1960 to
1964; belonged to a pro—-Castro group at UNAM;'was per—
secuted by the Mexican pollce for this afflllatlon and

}o“o ( IO‘/°) :
moved to Tamolco to escape the persecutlon, cable—fxom

Mexi'cﬁ"m—v_umLUI, MEXT TU50 672976 T Wx=9241,
erEFry—4622 7 p—I118—#745 . )
Contreras told the Mexico City Station oLflclal

,oul

thae he and four other individuals (When—eﬁnfrer*s~was




Lo STy . ) had mef Oswald as they exited a
roﬁndtable discussion held at the School of Philosophy
at.UNAMTq%Cable from.Mexico_City to Director, MEXI 1950,
6/29/67; P 7241, entry #4622, p. 118, CIA #74S) Contre-

ras stated that Oswald had made inquires on the UNAM

. campus about pro-Cuban groups and had been directed to

ped
his group. ¢IBIT.) Contreras reported that though the

group initially mistrusted Oswald fearing he was a "CIA

provocation," they allowed Oswald to remain with them
’ 1044

that day and night and part of the following day. {¥bié.)

Contreras noted that Oswald never mentioned assassination

e
fo
but kept emphasizing that he had to get to Cuba. {Ibid.)

In adii+tion, Oswald had exhibited no homosexual tenden-
' (o¥l
cies while he was with the group. 4Fbid.)

On July 4, 1967, Headquarters cabled the Mexico

.City Station that Contreras' story should be explored

to the fullest even though he might have fabricated it.'b‘{7

pidann s 3

(@abie.ﬁl;ﬁ'hhaﬂh&repjnr to Mexigco City 1/4/67, RIR

oo ’ . ‘ '

B S T2 TRty 626 T 96T A—#46) Headquarters
: . i@ .

suggested that the FBI handled the story. ¥bItt.) The

fdllowing-day, July 5, 1967, the Mexico City Station



)

i ‘\J\
J

/
& et

%f?

cabled that.it preferred turning Contreras' case over
e ¥? :
to the Mexican authorities and to the F.B.I. {eeble

,from—ﬁexico~Gé%y_to—éhe—ﬁi1eCtor, 7/5/67, MBXI 5531
WX 7241 Entry 6275 fn*—$$9:=€TE=t?i6=%~\Hea&ﬁﬁ&%@ers

<

)

Tﬁ?¢§9$éew¢ng LSy A Y By F G P TN MER TCO—C Ty St a -

m it pr@fprréd turping Contrerast.case

g
!
!

QoY ..to the Maviocan a1l 1-1 oritice and the F.{‘).I.—TCable

3 rpoeERot

ffom MeXtro Crty—to—the—Dilocs0Emmirbr e P MEXT 199 ;

HE—T24T,ENtYry 627, p. 119, CTIA—$%44.) The same day,
the Chief of Station informed the Legat of Contreras’
story, but asked him not to take any action without

A/~ = /o 5¥
~p£evroﬁsiy consulting the Mexico City Station. (remmo

to—FeguatT 7/576 7 LLOM CThtef-of-8tation; WX /2X1, entry—
578 T ITY, CTa—4946=)

On July 10, 1967,( wrote

o

a memo delineating the results of a Mexican government
/ogl

review of Oscar Contreras' file. (Mcmo~from{ T

s S N R B

GlppeRaey:  N\ccording tb the memo, a lone Oscar Contreras
appeared in the UNAM law school records, Oscar Contreras
Lartigue, deb 2/14/39 in Ciudad Victoria, Tamaulipas.
(¥F3E™7 The memo also reported that a newspaper article
~appearing in "Excelsior" listed an Oscar Contreras as-

a signer of a protest for the Blogue Estudiantil Revolu-

fo$3 ' ' ’Ys ,
cionario which had been formed mid-1961. Ebid~) {The
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baaeeit. Of b O R @t e O L O 1 b Bk

# .) The memo speculated that Contreras probably

~

signed the protest as a front man to protect the real

1s§ :
1eaders of the group. ¢Heter) The Mexico City station

called the information to Headquarters the following
St

day, June 11, 1969. (B&spatch~frem—Me*%G@—G¢ty to
Dixzw&%m&LHMMA%&2497v P/ ETTTWX T2 YRty 636, p.

& J .
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